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Geachte leden van Staten en gemeenteraden, 

Op 13 juli 2023 ging de beantwoording over de Kamervragen over de
Arrivatreinen op het spoor tussen Groningen - Zwolle naar de Kamer. 

https://www.rijksoverheid.nl/ministeries/ministerie-van-
infrastructuur-en-
waterstaat/documenten/kamerstukken/2023/07/13/beantwoording-
kamervragen-treinen-groningen-zwolle

In het Dagblad stond ook nog een artikel erover, dat heb ik als bijlage
ook bijgevoegd. Een deel van de mensen die weten wat er speelt rond
het spoor vinden dit juist een goede insteek van Arriva. Aangezien het
is iets wat de NS de afgelopen decennia in haar optiek totaal overbodig
vindt om aan te bieden aan de noordelijke reizigers en zeker de
forensen. Hier heeft u ook als lid van de Staten en gemeenteraden echt
wel invloed op welke wijze het wel mogelijk wordt. 

Want feitelijk hoort u zodra de concessie van 2020 - 2035 voor
Groningen + Friesland + Niedersachen (trein Leer +
LNVG:  https://www.lnvg.de/ )

Ook is binnenkort de concessie van het Blauwnet Zwolle - Emmen aan
de beurt. Ook in deze nieuwe concessie zal ook voorgesorteerd moeten
worden op de verbinding Emmen - Mariënberg - Almelo - Enschede. Met
projecten zoals de Nedersaksenlijn hoort u dit mee te nemen in het
'Programma van Eisen' voor de nieuwe concessie. Politiek bent u
verantwoordelijk voor de juiste bouwstenen om een project als de
Nedersaksenlijn mogelijk te maken. De eerste stap is bij de wijziging
van de concessies. 

De andere noodzakelijk bouwsteen is
dit:  https://www.rtvoost.nl/nieuws/2242780/batterijtrein-op-zijspoor-
provincie-wil-twee-overijsselse-spoorlijnen-elektrificeren.  Hier heeft u
zeker wat over te zeggen als u het BO-MIRT plenair gaat behandelen in
uw Staten en gemeenteraden in uw regio. Het Rijk is hier de
dwarsligger en al het geld hoeft expliciet niet naar de Randstad.
Financiering bovenleiding is een taak van het Rijk als eigenaar van de
infrastructuur. 

Hoop dat u dit nuttig gaat gebruiken als volksvertegenwoordiger
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Z
e staat te praten bij de voordeur. Ik zit op het toilet en hoor


mijn vrouw bellen met een collega. Opmerkelijk, want een


minuut daarvoor is ze de deur uit gegaan, naar haar werk.


Met mijn auto, ik heb de hare nodig om tafels op te halen.


Ze zegt dat ze moet ophangen, er is iets met de auto. Een raar geluid


en drie seconden vertelt mijn vrouw dat aan mij, door de dichte


wc-deur heen. ,,Herman, jouw wagen maakt een raar geluid.’’


Een probleem op de vroege ochtend. Klein of groot, daar moet ik


nog achter komen. Vermoedelijk groot. Dat is altijd zo. Ik baal direct.


De wagen is oké. Kortgeleden nog nagekeken, dus eigenlijk kan er


niks mis mee zijn. Maar auto’s zijn net kinderen. Er is altijd wat en


bij voorkeur als het slecht uit komt.


Er zit niets anders op dan mijn bezigheid op de wc zo snel als kan af


te ronden. Vanuit het toilet loop ik naar de keuken om de handen te


wassen. Onderwijl gaat de telefoon. Mijn vrouw. Wat ik totaal niet


begrijp. Ze weet toch dat ik er aan kom?


Na het handen drogen schiet ik in de slippers en loop via gang en


schuur naar buiten naar de oprit en zie tot mijn stomme verbazing


dat mijn vrouw achter het stuur zit en bezig is voorzichtig achteruit


de ventweg op te rijden.


Ik begrijp er helemaal niks van en loop die kant op. Terwijl mijn


vrouw mij aan ziet komen gaat ze door met keren en steken om de


neus van de auto in de goede richting te krijgen en


is bijna zover om weg te rijden. Als ik bij haar


ben, draait ze het raampje open.


,,Wat doe je?’’, vraag ik, ,,de auto maakt toch


een raar geluid?’’


,,Nee. Luister maar. Het is de radio.’’


Raar geluid


Herman Sandman


OGENBLIK


Groningen en Drenthe gelden als
hotspot voor tekenbeten, waar je
lyme van krijgt. In Drenthe bleef
het aantal gevallen tussen 2017 en
2021 gelijk. Noord-Holland en
Groningen zijn de enige provin-
cies waar in die periode de ziekte
toenam. Verreweg het meest in
Groningen: een toename met 31
procent naar 249 gevallen per
100.000 inwoners.


Dit komt naar voren uit een te-
rugkerende meting van het RIVM
onder huisartsen. Elke vier à vijf
jaar wordt dit onderzoek her-
haald. Voor het eerst sinds 1994
nam het landelijke aantal lyme-
diagnoses niet toe. ,,We zijn blij
dat de stijging is gestopt, al had-
den we natuurlijk liever een da-
ling gezien”, zegt bioloog Arnold
van Vliet (Tekenradar.nl en Wage-
ningen Universiteit).


Verklaren kan hij de forse toe-
name in Groningen niet. Wel gel-
den Groningen en Drenthe als de
provincies waar teken relatief het


vaakst toeslaan bij mensen. En
zeker niet alleen in bossen, ook
rondom huis. ,,Een derde van alle
tekenbeten lopen mensen op in
de tuin”, zegt Van Vliet.


Noordelijke gemeenten staan
bovenaan de lijst met meeste ly-
me-gevallen: Westerveld (423,5
zieken op 100.000 mensen), het
Hogeland (504), Westerwolde
(554) en Vlieland (657).


In de zomer is de teek het ac-
tiefst. Dit jaar kwam het tekensei-
zoen wat later op gang, zeer waar-
schijnlijk door droogte in mei en
juni, zegt Van Vliet. ,,Teken lopen
het risico uit te drogen door zon-
licht als ze op een potentiële gast-
heer wachten. Ze houden zich bij
droogte liever gedeisd.”


Dat de tekenpiek nu wel echt is
begonnen, is te zien op Tekenra-
dar.nl, de website van het RIVM
en de Wageningen Universiteit
waar mensen tekenbeten en ge-
vallen van lyme kunnen melden.
Hier staat ook wat je wel en niet
moet doen na een tekenbeet.


Dat het seizoen nu echt begon-
nen is, merken ze ook in huisart-
senpraktijk Wedde, middenin in
het gebied waar de ziekte het
vaakst voorkomt. ,,De laatste we-
ken zien we hier steeds meer te-
kenbeten”, zegt huisarts in oplei-
ding Femke Grooters. ,,Dit is na-
tuurlijk ook een bosrijk gebied.”


Noorden hotspot voor
tekenbeten: vaker lyme
STEF ALTENA


ASSEN/GRONINGEN Het aantal ge-
vallen van de ziekte van Lyme
blijft landelijk stabiel, maar
voor de provincie Groningen
geldt dat niet. Hier is het aantal
diagnoses van de ziekte met 31
procent toegenomen.


‘Luister
hier de
podcast
van
Herman’


Groningen, Friesland en Drenthe
zijn bezorgd over de mogelijkheid
dat Arriva de stoptreinen Gronin-
gen/ Leeuwarden - Zwolle eind 2025
overneemt van NS. Dat kan gebeu-
ren als het kabinet deze routes uit
het zogeheten hoofdrailnet haalt.


Op basis van nieuwe Europese re-
gelgeving (open toegang tot het


spoor) heeft Arriva op eigen initia-
tief een plan ingediend voor (meer
en snellere) stoptreinen. Dat plan
bestempelt de Autoriteit Consu-
ment en Markt als realistisch.


Geeft het Rijk toestemming, dan
blijft NS boven Zwolle alleen de in-
tercity’s rijden en krijgt Arriva de
stoptreinen. De regering lijkt daar
wel voor te voelen. Arriva krijgt dan
geen subsidie en Nederland heeft
door de onderhandse gunning van
het hoofdspoor aan NS geen goede
beurt gemaakt in Brussel.


De provincies zijn bang dat Arriva
onder de open toegangsregeling kan
doen en laten wat het wil. Bij open
toegang is geen toezichthouder aan-


gewezen die een vervoerder bij wan-
prestaties op de vingers kan tikken.


In brieven aan het ministerie van
Infrastructuur en Waterstaat uitten
de provincies hun bezorgdheid. Ze
vrezen dat Arriva het bijltje er na een
paar jaar zomaar bij neer legt, niet
toekomt aan aangekondigde verbe-
teringen, tarieven plotsklaps ver-
hoogt of er om andere redenen een
potje van maakt.


Arriva noemt dat onzin, omdat
het daarmee in één klap zijn be-
staansrecht om zeep zou helpen. ,,Bij
open toegang kan de overheid net zo
goed kaders stellen om de gewenste
kwaliteit te waarborgen. Daar willen
we graag afspraken over maken en


Arriva wil beloftes stoptreinen
FRITS POELMAN


ASSEN/GRONINGEN Arriva wil de
noordelijke zorgen over de stop-
treinen naar Zwolle wegnemen
door zijn beloftes ‘langjarig’ vast te
leggen met het Rijk of in bestaande
concessie.


Elmar Reinders uit Assen
is de enige noordelijke
wielrenner in de Tour de
France. Wie is deze
Drent, die bij de wieler-
sportvereniging Emmen
begon met wielrennen?


WILLEM DEKKER


T
alent, goede kop, harde werker en
bescheiden. Zo typeren kenners
Elmar Reinders uit Assen, momen-
teel de enige wielrenner uit het
Noorden in de Tour de France.


Radio Tour de France probeerde deze week
een interviewtje met de Drentse coureur.
Reinders typeert de Tour daar als ‘iedere
andere wedstrijd’, de antwoorden waren
zelden langer dan 10 seconden. Kortom,
Elmar is geen prater, maar een doener.


,,Elmar is sinds vorig jaar weer lid van
onze vereniging. Onbetaald lid, dat zal wel
goed zijn voor de promotie van de club”, zegt
oud-voorzitter Fred Haikens van wielersport-
vereniging (WSV) Emmen. ,,Elmar werd lid af
toen hij als junior vertrok naar De Volhar-
ding in Utrecht waarvoor de grote talenten
van Nederland reden.”


Elmar Reinders is geboren (1992) en geto-
gen in de wijk Emmerschans. Vorig jaar wist
hij als dertiger een profcontract af te dwin-
gen bij de Australische-Saoedische ploeg
Jayco-Alula en dit jaar debuteert hij als laat-
bloeier in de Tour de France. Een jongens-
droom voor Reinders. Hij geniet van elk
moment, tekende onze wielerverslaggever
op uit zijn mond tijdens de rustdag maan-
dag. ,,Ik heb nog nooit zoveel mensen bij een
koers gezien.”


In Frankrijk moet Reinders werken voor
sprinter Dylan Groenewegen. Hij houdt hem
uit de wind en als de etappe in een massa-
sprint eindigt, zit Reinders in het treintje dat
de sprint voor Groenewegen aantrekt. Tot nu
toe nog zonder succes, want het sprintkanon
uit Amsterdam wacht nog op zijn eerste zege
in deze Tour.


V
olgens Fred Haikens heeft Reinders
goede herinneringen aan WSV Em-
men, waar hij als 8-jarig jochie op de


racefiets stapte. De club waar ook oud-prof-
renners als Gert Jacobs, Karsten Kroon en
Addy Engels begonnen. ,,Elmar had talent,
dat kon je al snel zien. Hij zat in een goeie
generatie met onder andere Tijmen Eising en
heeft heel wat wedstrijden gewonnen. Ik
kom hem af en toe nog tegen als hij aan het
trainen is. Het is alleen jammer dat hij zo
weinig op ons trainingscomplex op de Meer-
dijk is. Dat zou leuk zijn voor onze jeugdle-
den.”


Haikens noemt Reinders een allround
renner. ,,Hij kan klimmen, tijdrijden en
sprinten, maar komt op alle drie punten net
iets te kort. En dan val je vaak net buiten de
boot. Maar als Elmar in de Tour een keer met
een ontsnapping mee zit, rijdt hij volle bak
en gaat hij voor de winst. Maar zo lang Dylan
Groenewegen nog in koers is, zal het daar
wel niet van komen.”


Gert Hollemans herinnert zich de opening
van zijn fietsenzaak in Emmen in 2001 nog
goed. ,,Schaatser Erik Hulzebosch opende de
zaak en Elmar was er als 8-jarig jochie bij. In
kleding van de WSV Emmen. Hij had zo’n
geel piratenmutsje op, zo één die wielrenner
Marco Pantani destijds droeg. Dat was zijn
idool.” Hollemans, zelf oud-wielrenner, heeft
Reinders in zijn jeugdjaren in Emmen veel


ELMAR HAD
TALENT, DAT
KON JE AL
SNEL ZIEN
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vastleggen dat we die langjarig ge-
stand doen’’, schrijft Arriva nu.


Volgens directeur Anne Hettinga
kunnen die afspraken ook in de con-
cessie voor de noordelijke lijnen
worden opgenomen. Zijn bedrijf
probeerde jaren geleden al voor el-
kaar te krijgen dat de stoptreinen bij
de provincies werden onderge-
bracht, maar dat bleek toen een stap
te ver.


Het bedrijf neemt een belangrijke
zorg weg: voor de stoptreinen zullen
de reguliere OV-tarieven gelden met
alle vormen van betalen, zoals OV-
pay. ,,De reiziger ervaart het als regu-
lier openbaar vervoer.’’ Op de nacht-
treinen van Arriva naar Schiphol, die


ook zijn begonnen onder open toe-
gang, geldt een afwijkend systeem.


Arriva zegt dat haar dienstrege-
ling een enorme verbetering bete-
kent ten opzichte van de stoptrei-
nen van NS en hoopt dat het demis-
sionaire kabinet de modernisering
invoert. Volgens Arriva zijn haar
stoptreinen sneller (4 à 5 minuten
vanuit Groningen, 2 à 3 vanuit Leeu-
warden, maar daar komt station
Heerenveen Thialf erbij) en komen
er extra ritten in de ochtend, waar-
door de intercity niet meer hoeft te
stoppen. Ook krijgen Hoogeveen en
Meppel vier treinen per uur en ko-
men er kortere overstaptijden op de
noordelijke lijnen.


schriftelijk vastleggen
ADVERTENTIE


Het treinverkeer valt nu nog onder
concessies waar het Rijk (hoofdspoor)
en de provincies verantwoordelijk
voor zijn. Het Rijk is verantwoordelijk
voor de stoptreinen en intercity’s
tussen Zwolle en Groningen/Leeuwar-
den. Groningen en Friesland zijn dat
voor de zogenaamde noordelijke
lijnen (Groningen-Leeuwarden en de
spoorlijnen naar Stavoren, Harlingen,
Eemshaven, Delfzijl, Bad Nieuwe-
schans/Leer en Veendam) en Drenthe
en Overijssel voor de Vechtdallijnen.
Daar bepaalt niet Arriva maar de
provincie of er bijvoorbeeld een wc of
eersteklas coupé in de trein komt.


Concessie


Elmar Reinders, de enige
noordelijke renner in de Tour
geholpen. ,,Ik heb hem goed op de fiets gezet
en problemen met de racefiets verholpen.
Maar zijn vader Bert deed ook veel en ging
vaak met hem mee.” Bert Reinders en zijn
vrouw volgden afgelopen week in Frankrijk
de verrichtingen van hun zoon.


H
ollemans volgt Elmar Reinders ook
op de voet, vooral voor de tv. ,,Ik pik
hem er zo uit. Elmar is groot en rijdt


in de buurt van Groenewegen.” In de etalage
van zijn fietsenzaak is een grote poster van
Reinders te bewonderen en een pop in de
teamkleding van Jayco-Alula. Af en toe heeft
Holleman contact met Reinders in de Tour.
,,Via Messenger, maar ik stoor hem niet
teveel. Hij is druk met zijn werk. Zo’n jongen
moet je met rust laten. Hij kan na de Tour


wat criteriums rijden. Hij doet onder meer
mee aan de Gouden Pijl in Emmen.”


Oud-marathonschaatser Frank Woltman
trekt al jaren met Elmar Reinders op. Ze
werkten beiden in de schaatswinkel bij de
voormalige kunstijsbaan in Assen en tot vier
jaar geleden in fietsenzaak Fietsen&Koffie in
Assen. ,,Als ik een dag in nood zit, kan ik hem
bellen. Elmar is niet te beroerd om te wer-
ken. Daarom is hij ook zo geliefd. Het is een
heel sociale jongen die geen vijanden heeft.”


Wat betreft fietsen laat Reinders volgens
Woltman niets aan het toeval over. ,,Als er
een nieuwe techniek is die de aerodynamica
verbetert, probeert Elmar die uit. En hij is
een trainingsbeest. Al er een training van vijf
uur gepland staat, wordt er vijf uur gefietst.
Weer of geen weer.”


Elmar Reinders (rechts) bij de ploegenpresentatie voor de Tour de France in Bilbao. Vierde van rechts is spinter Dylan Groenewegen. FOTO ANP


Tessa Harms, de vriendin
van Elmar, is donderdag
naar Frankrijk gereisd om
de Tour bij Annecy te
volgen, en haar vriend in
het bijzonder. „Wel grap-
pig. Elmar en ik hebben
elkaar daar dertien jaar
geleden ontmoet. Ook
tijdens de Tour, er was
toen een tijdrit. Een vriend
van hem stond bij ons op
de camping en zo zijn we
met elkaar in contact
gekomen.” Ze heeft dage-


lijks contact met haar
vriend ,„Na de etappe als
hij op zijn hotelkamer is.
Meestal via Face-time.”
Ze omschrijft Elmar Rein-
ders, met wie ze in Assen
samenwoont, als iemand
die de kat uit de boom
kijkt. „Hij vertrouwt niet
iedereen gelijk, maar als
dat vertrouwen er een-
maal is, blijft dat zo. En
Elmar is heel nuchter. Ook
binnen de ploeg. Als hij
een opdracht krijgt, voert


hij die zo goed mogelijk
uit.”
Tessa Harms was ook bij
de start van de Tour in het
Spaanse Bilbao. „Daar
hebben we elkaar kunnen
spreken. Soms is dat maar
heel even. Zoals bij de
start. Dan is het gedag
zeggen, een kus en veel
succes wensen. Dat Elmar
dit meemaakt, is uniek.
Misschien is het wel de
enige keer dat hij in de
Tour meedoet.”


Vriendin in Annecy, waar ze elkaar vonden
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De voorzitter van de Tweede Kamer 
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Datum 13 juli 2023 


Betreft Beantwoording Kamervragen treinen Groningen-Zwolle 


  


 


 


Geachte voorzitter, 


Op 19 juni jl. ontvingen de minister van Financiën en ik vragen van het lid Alkaya 


(SP) over treinen tussen Groningen en Zwolle.1 Hierbij stuur ik u, mede namens 


de minister van Financiën, de beantwoording van deze vragen. 


  


Hoogachtend, 


DE STAATSSECRETARIS VAN INFRASTRUCTUUR EN WATERSTAAT, 


 


 


 


 


drs. V.L.W.A. Heijnen 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


  


 


                                                 
1 Tweede Kamer, vergaderjaar 2022-2023, 2023Z11182 
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2023Z11182 (ingezonden 19 juni 2023) 


Antwoorden op de vragen van het lid Alkaya (SP) aan de minister van Financiën 


en de staatssecretaris van Infrastructuur en Waterstaat over het nieuws dat Den 


Haag geen extra NS-treinen tussen Groningen en Zwolle wil toestaan. 


 


Vraag 1 


Bent u bekend met het bericht “Den Haag zet streep door extra NS-treinen in 


Groningen”2? 


 


Antwoord 1 


Ja, ik ben bekend met dit bericht. 


 


Vraag 2 


Welke belemmeringen ziet u om in de nieuwe vervoersconcessie voor het 


hoofdrailnetwerk extra intercity’s door de Nederlandse Spoorwegen (NS) te laten 


rijden op het traject Groningen-Zwolle? 


 


Antwoord 2 


Uiterlijk in augustus 2023 bied ik de ontwerpconcessie aan uw Kamer aan. In de 


ontwerpconcessie wordt het volume van de concessie gespecificeerd. Het volume 


van de concessie en de financiële omvang hangen samen. Het uitgangspunt van 


het kabinet is om de nieuwe concessie binnen de huidige financiële kaders uit te 


voeren. 


 


Vraag 3 


Deelt u de opvatting van de noordelijke provincies en reizigersorganisatie Rover 


dat er veel behoefte is aan extra intercityverbindingen op dit traject? 


 


Antwoord 3 


Extra intercityverbindingen tussen de Randstad en Groningen zouden de OV-


bereikbaarheid van Groningen, Assen en Zwolle vergroten en bijdragen aan een 


beter OV-product in Noord-Nederland. Een verbeterd aanbod kan leiden tot groei 


van het OV-gebruik en bijdragen aan de economische en ruimtelijke ontwikkeling 


van Noord-Nederland. Uiteraard sta ik in algemene zin achter verbeteringen in het 


vervoerproduct, wanneer dat aansluit bij de reizigersvraag en past binnen de 


(financiële) kaders. 


 


Vraag 4 


Welke technische of infrastructurele belemmeringen zijn er om met vier intercity’s 


per uur te gaan rijden? 


 


Antwoord 4 


Op de bestaande infrastructuur kan logistiek gezien een passende dienstregeling 


gereden worden met vier intercity’s per uur in de brede spits en buiten de spits 


drie intercity’s per uur in verband met goederentreinen. Voorwaardelijk is dat de 


infrastructuur hiervoor geschikt is. Bij structurele toevoeging van extra treinen is 


het waarschijnlijk noodzakelijk om maatregelen te nemen om de infrastructuur 


passend te houden, bijvoorbeeld op het gebied van tractie  energievoorziening, 


overwegen en/of baanstabiliteit. Onderzoek is nodig om inzichtelijk te maken 


welke maatregelen noodzakelijk zijn en wat de kosten daarvan zijn. 


 


                                                 
2 NOS.nl, 15 juni 2023 ‘Den Haag zet streep door extra NS-treinen in Groningen’ 
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Vraag 5 


Wat is uw reactie op de zorgen die leven bij de provincies Groningen, Drenthe en 


Friesland over uw plannen om van het noorden een proeftuin voor het openbaar 


vervoer te maken3? 


 


Antwoord 5 


Vooropgesteld herken ik me op geen enkele manier in het beeld dat er plannen 


zouden zijn om van het noorden een proeftuin voor het openbaar vervoer te 


maken. Voor mij staat voorop dat elke reiziger een goed, betrouwbaar en 


voorspelbaar reisproduct krijgt aangeboden, in welk landsdeel dan ook.  


 


Het artikel gaat in op het voornemen van Arriva om op de baanvakken 


Leeuwarden-Zwolle en Groningen-Zwolle stoptreindiensten in open toegang te 


exploiteren4. Ik ben over dit initiatief onder andere in gesprek met de provincies, 


en dan in het bijzonder over de betekenis van dit initiatief voor de treindiensten 


die ik opneem in de voorgenomen concessie. Uiteraard betrek ik de inbreng van 


de provincies bij mijn uiteindelijke besluit. 


 


Vraag 6 


Kunt u uitleggen wat uw motivatie is om te experimenteren met marktwerking op 


het spoor en kunt u daarbij tevens aangeven waarom Noord-Nederland is gekozen 


als laboratorium? 


Antwoord 6 


Zoals tevens aangegeven in het antwoord op vraag 5 is geenszins sprake van een 


proeftuin of laboratorium. Voor mij staat voorop dat elke reiziger een goed, 


betrouwbaar en voorspelbaar reisproduct krijgt aangeboden, in welk landsdeel dan 


ook. Deze zomer stuur ik u de ontwerpconcessie, waarin ook duidelijk wordt welke 


treindiensten ik wil opnemen op de baanvakken in Noord-Nederland. Op dat 


moment ga ik graag met uw Kamer in gesprek over de betekenis en gevolgen van 


dit besluit. 


 


Vraag 7 


Deelt u de mening dat het onlogisch is om dochterondernemingen van 


buitenlandse staatsbedrijven toegang te geven tot het Nederlandse spoor als NS, 


voor 100 procent in handen van de overheid, interesse heeft om meer treinen te 


laten rijden? 


 


Antwoord 7 


Op zichzelf juich ik toe dat vervoerders bereid zijn om financieel risico te dragen 


om de reiziger van een goede dienstverlening te voorzien. In die zin zie ik zeker 


potentiële meerwaarde in het toestaan van meerdere vervoerders op het 


Nederlands spoor. Tegelijkertijd is het mijn rol om te borgen dat de reiziger 


verzekerd blijft van het beste product, waaronder een betrouwbaar, 


samenhangende en hoogfrequente dienstverlening. Daartoe heb ik ook het 


voornemen om een samenhangende HRN-concessie te verlenen. 


 


 


 


 


                                                 
3 Dagblad van het Noorden, 16 juni 2023 ‘Zorgen over OV-proeftuin op noordelijk spoor’ 
4 Kamerstukken II, 2022/23 29 984, nr. 1090, d.d. 23/02/2023. 
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Vraag 8 


Wat is volgens u de meerwaarde van het verlenen van open toegang als 


overheden daarna geen zeggenschap meer hebben over het geleverde aanbod en 


de prestaties van vervoerders op het spoor? 


 


Antwoord 8 


De keuze voor de onderhandse gunning van de nieuwe HRN-concessie is van 


belang om een samenhangend netwerk te behouden die de reiziger een 


hoogfrequent, kwalitatief en betrouwbaar treinproduct biedt qua lijnvoering, 


dienstregeling en overstaptijden. Deze zekerheid wil ik blijven bieden aan de 


reiziger richting de toekomst. Daarom blijf ik een belangrijke rol zien voor het 


concessie-instrument.  


 


Tegelijkertijd zie ik ook dat er vervoerders zijn die aanvullende treindiensten 


willen aanbieden die voor de reiziger meerwaarde kunnen bieden. Niet in alle 


gevallen vind ik dat er een noodzaak is om direct zeggenschap te hebben over 


treindiensten. Bovendien kent sturing met concessies voor de internationale 


verbindingen zijn beperkingen, omdat ik juridisch slechts tot aan de grens 


bevoegd ben. Overigens blijven de wettelijke eisen gelden voor alle vervoerders 


zowel in open toegang als onder een concessie, zoals op het gebied van 


toegankelijkheid.  


 


Vraag 9 


Kunt u zo spoedig mogelijk een volledig overzicht geven van de aanvragen die 


Arriva, Qbuzzz en FlixTrain recent hebben ingediend voor toegang op het 


Nederlandse spoor? 


Antwoord 9 


Volledigheidshalve verstrek ik u alle meldingen die de afgelopen maanden zijn 


gedaan bij de ACM en die interactie hebben met het besluit dat ik neem over de 


ontwerpconcessie.  


 


Melding Onderneming Verbinding Type (Beoogde) start 


dienstverlening 


31-05-


21 


Arriva Groningen - 


Schiphol 


Nachttrein 20-01-23 


31-05-


21 


Arriva Maastricht – 


Schiphol 


Nachttrein 16-12-22 


13-12-


22 


Arriva Zwolle-Groningen Binnenlands 01-01-25 


13-12-


22 


Arriva Zwolle-Leeuwarden Binnenlands 01-01-25 


09-03-


23 


Qbuzz Dordrecht – 


Rotterdam - 


Utrecht 


Nachttrein 21-12-24 


22-05-


23 


FlixTrain Rotterdam – 


Amsterdam - 


Oberhausen 


Binnenlands/ 


Internationaal 


01-08-24 


22-05-


23 


Arriva Groningen – 


Amsterdam – 


Parijs  


Binnenlands/ 


Internationaal 


01-06-26 
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08-06-


23 


QBuzz Amsterdam – 


Berlijn  


Internationaal 01-01-27 


08-06-


23 


QBuzz Amsterdam – 


Parijs 


Internationaal 01-01-27 


08-06-


23 


QBuzz Amsterdam-


Eindhoven 


Binnenlands 01-01-27 


13-06-


23 


NS 


Internationaal 


Amsterdam – 


Berlijn (via 


Hengelo/Bentheim) 


Binnenlands/ 


Internationaal 


01-01-25  


13-06-


23 


NS 


Internationaal 


Amsterdam – 


Frankfurt/Basel 


Internationaal 01-01-25  


13-06-


23 


NS 


Internationaal 


Amsterdam – 


Parijs/Londen 


Internationaal 01-01-25  


13-06-


23 


NS 


Internationaal 


Amsterdam – 


Wenen/Innsbruck 


(NightJet) 


Internationaal 01-01-25  
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Beantwoording Kamervragen treinen Groningen-Zwolle 


 


Aanleiding 
Op 19 juni jl. zijn er vragen binnengekomen van het lid Alkaya (SP) over treinen 
tussen Groningen en Zwolle. De vragen zijn gericht aan de minister van Financiën 
en de Staatssecretaris van Infrastructuur en Waterstaat. Vanwege de inhoud van 
de vragen, zal u de vragen mede namens de minister van Financiën 
beantwoorden. Ter beantwoording van de vragen is een concept-kamerbrief 
opgesteld. Via deze nota bieden we u de kern van beantwoording van deze 
vragen aan. 


Geadviseerd besluit 
U wordt geadviseerd bijgevoegde concept-Kamerbrief te ondertekenen en te 
verzenden naar de Kamer. 


Kernpunten 
• Er zijn vragen gesteld mede naar aanleiding van de berichten ‘Den Haag 


zet streep door extra NS-treinen in Groningen’ (RTV Noord, 15 juni 2023) 
en ‘Bepaalt Arriva straks zelf hoe vaak de stoptrein naar Zwolle rijdt? 
Zorgen over OV-proeftuin op spoor in Drenthe, Groningen en Friesland’ 
(Dagblad van het Noorden, 14 juni 2023). 


• De vragen gaat onder andere over de mogelijkheden om in de nieuwe 
HRN-concessie twee extra intercitytreinen tussen Groningen-Zwolle te 
rijden. In de beantwoording verwijst u naar de ontwerpconcessie, die naar 
verwachting in augustus 2023 aan de Kamer wordt aangeboden. 
Daarnaast geeft u aan dat u in algemene zin achter verbeteringen in het 
vervoerproduct staat wanneer dat aansluit bij de reizigersvraag en past 
binnen (financiële) kaders.  


• Ook benoemt u dat op de bestaande infrastructuur logistiek gezien een 
passende dienstregeling gereden kan worden met vier intercity’s per uur 
in de brede spits. Bij structurele toevoeging van extra treinen is het 
waarschijnlijk noodzakelijk om maatregelen te nemen. Welke maatregelen 
dat zouden zijn, moet nader onderzocht worden. 


• Er worden ook vragen gesteld over marktwerking op het spoor en over 
opentoeganginitiatieven in Noord-Nederland en wat dat betekent voor de 
treindiensten die worden opgenomen in de voorgenomen HRN-concessie. 
U geeft aan de inbreng van de provincies bij het uiteindelijke besluit te 
betrekken. 
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• Tevens verstrekt u een overzicht van de meldingen die de afgelopen 
maanden door vervoerders zijn gedaan bij de ACM. U geeft aan dat u het 
toejuicht dat vervoerders diensten willen aanbieden tegen eigen rekening 
en risico, maar dat u het ook als uw rol ziet om te borgen dat de reiziger 
verzekerd blijft van een betrouwbare, samenhangende en hoogfrequente 
dienstverlening. U ziet de concessies als belangrijk instrument om dit voor 
het hoofdrailnet te bieden. 


Krachtenveld 
De nieuwe HRN-concessie en de diverse opentoegangmeldingen hebben de 
aandacht van de media en de Kamer. Vanwege haar rol als aandeelhouder van NS 
is ook het ministerie van Financiën betrokken bij de beantwoording van de 
vragen. 


Informatie die niet openbaargemaakt kan worden 
Niet van toepassing. 


Bijlagen 
 


Volgnummer Naam Informatie 


1 Kamerbrief beantwoording 
vragen treinen Groningen-
Zwolle 


 


 
 







Met vriendelijke groet, 

Frank Menger 
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> Retouradres Postbus 20901 2500 EX  Den Haag 

De voorzitter van de Tweede Kamer 

der Staten-Generaal 

Postbus 20018 

2500 EA  DEN HAAG 

  

Datum 13 juli 2023 

Betreft Beantwoording Kamervragen treinen Groningen-Zwolle 

  

 

 

Geachte voorzitter, 

Op 19 juni jl. ontvingen de minister van Financiën en ik vragen van het lid Alkaya 

(SP) over treinen tussen Groningen en Zwolle.1 Hierbij stuur ik u, mede namens 

de minister van Financiën, de beantwoording van deze vragen. 

  

Hoogachtend, 

DE STAATSSECRETARIS VAN INFRASTRUCTUUR EN WATERSTAAT, 

 

 

 

 

drs. V.L.W.A. Heijnen 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

                                                 
1 Tweede Kamer, vergaderjaar 2022-2023, 2023Z11182 
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2023Z11182 (ingezonden 19 juni 2023) 

Antwoorden op de vragen van het lid Alkaya (SP) aan de minister van Financiën 

en de staatssecretaris van Infrastructuur en Waterstaat over het nieuws dat Den 

Haag geen extra NS-treinen tussen Groningen en Zwolle wil toestaan. 

 

Vraag 1 

Bent u bekend met het bericht “Den Haag zet streep door extra NS-treinen in 

Groningen”2? 

 

Antwoord 1 

Ja, ik ben bekend met dit bericht. 

 

Vraag 2 

Welke belemmeringen ziet u om in de nieuwe vervoersconcessie voor het 

hoofdrailnetwerk extra intercity’s door de Nederlandse Spoorwegen (NS) te laten 

rijden op het traject Groningen-Zwolle? 

 

Antwoord 2 

Uiterlijk in augustus 2023 bied ik de ontwerpconcessie aan uw Kamer aan. In de 

ontwerpconcessie wordt het volume van de concessie gespecificeerd. Het volume 

van de concessie en de financiële omvang hangen samen. Het uitgangspunt van 

het kabinet is om de nieuwe concessie binnen de huidige financiële kaders uit te 

voeren. 

 

Vraag 3 

Deelt u de opvatting van de noordelijke provincies en reizigersorganisatie Rover 

dat er veel behoefte is aan extra intercityverbindingen op dit traject? 

 

Antwoord 3 

Extra intercityverbindingen tussen de Randstad en Groningen zouden de OV-

bereikbaarheid van Groningen, Assen en Zwolle vergroten en bijdragen aan een 

beter OV-product in Noord-Nederland. Een verbeterd aanbod kan leiden tot groei 

van het OV-gebruik en bijdragen aan de economische en ruimtelijke ontwikkeling 

van Noord-Nederland. Uiteraard sta ik in algemene zin achter verbeteringen in het 

vervoerproduct, wanneer dat aansluit bij de reizigersvraag en past binnen de 

(financiële) kaders. 

 

Vraag 4 

Welke technische of infrastructurele belemmeringen zijn er om met vier intercity’s 

per uur te gaan rijden? 

 

Antwoord 4 

Op de bestaande infrastructuur kan logistiek gezien een passende dienstregeling 

gereden worden met vier intercity’s per uur in de brede spits en buiten de spits 

drie intercity’s per uur in verband met goederentreinen. Voorwaardelijk is dat de 

infrastructuur hiervoor geschikt is. Bij structurele toevoeging van extra treinen is 

het waarschijnlijk noodzakelijk om maatregelen te nemen om de infrastructuur 

passend te houden, bijvoorbeeld op het gebied van tractie  energievoorziening, 

overwegen en/of baanstabiliteit. Onderzoek is nodig om inzichtelijk te maken 

welke maatregelen noodzakelijk zijn en wat de kosten daarvan zijn. 

 

                                                 
2 NOS.nl, 15 juni 2023 ‘Den Haag zet streep door extra NS-treinen in Groningen’ 
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Vraag 5 

Wat is uw reactie op de zorgen die leven bij de provincies Groningen, Drenthe en 

Friesland over uw plannen om van het noorden een proeftuin voor het openbaar 

vervoer te maken3? 

 

Antwoord 5 

Vooropgesteld herken ik me op geen enkele manier in het beeld dat er plannen 

zouden zijn om van het noorden een proeftuin voor het openbaar vervoer te 

maken. Voor mij staat voorop dat elke reiziger een goed, betrouwbaar en 

voorspelbaar reisproduct krijgt aangeboden, in welk landsdeel dan ook.  

 

Het artikel gaat in op het voornemen van Arriva om op de baanvakken 

Leeuwarden-Zwolle en Groningen-Zwolle stoptreindiensten in open toegang te 

exploiteren4. Ik ben over dit initiatief onder andere in gesprek met de provincies, 

en dan in het bijzonder over de betekenis van dit initiatief voor de treindiensten 

die ik opneem in de voorgenomen concessie. Uiteraard betrek ik de inbreng van 

de provincies bij mijn uiteindelijke besluit. 

 

Vraag 6 

Kunt u uitleggen wat uw motivatie is om te experimenteren met marktwerking op 

het spoor en kunt u daarbij tevens aangeven waarom Noord-Nederland is gekozen 

als laboratorium? 

Antwoord 6 

Zoals tevens aangegeven in het antwoord op vraag 5 is geenszins sprake van een 

proeftuin of laboratorium. Voor mij staat voorop dat elke reiziger een goed, 

betrouwbaar en voorspelbaar reisproduct krijgt aangeboden, in welk landsdeel dan 

ook. Deze zomer stuur ik u de ontwerpconcessie, waarin ook duidelijk wordt welke 

treindiensten ik wil opnemen op de baanvakken in Noord-Nederland. Op dat 

moment ga ik graag met uw Kamer in gesprek over de betekenis en gevolgen van 

dit besluit. 

 

Vraag 7 

Deelt u de mening dat het onlogisch is om dochterondernemingen van 

buitenlandse staatsbedrijven toegang te geven tot het Nederlandse spoor als NS, 

voor 100 procent in handen van de overheid, interesse heeft om meer treinen te 

laten rijden? 

 

Antwoord 7 

Op zichzelf juich ik toe dat vervoerders bereid zijn om financieel risico te dragen 

om de reiziger van een goede dienstverlening te voorzien. In die zin zie ik zeker 

potentiële meerwaarde in het toestaan van meerdere vervoerders op het 

Nederlands spoor. Tegelijkertijd is het mijn rol om te borgen dat de reiziger 

verzekerd blijft van het beste product, waaronder een betrouwbaar, 

samenhangende en hoogfrequente dienstverlening. Daartoe heb ik ook het 

voornemen om een samenhangende HRN-concessie te verlenen. 

 

 

 

 

                                                 
3 Dagblad van het Noorden, 16 juni 2023 ‘Zorgen over OV-proeftuin op noordelijk spoor’ 
4 Kamerstukken II, 2022/23 29 984, nr. 1090, d.d. 23/02/2023. 
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Vraag 8 

Wat is volgens u de meerwaarde van het verlenen van open toegang als 

overheden daarna geen zeggenschap meer hebben over het geleverde aanbod en 

de prestaties van vervoerders op het spoor? 

 

Antwoord 8 

De keuze voor de onderhandse gunning van de nieuwe HRN-concessie is van 

belang om een samenhangend netwerk te behouden die de reiziger een 

hoogfrequent, kwalitatief en betrouwbaar treinproduct biedt qua lijnvoering, 

dienstregeling en overstaptijden. Deze zekerheid wil ik blijven bieden aan de 

reiziger richting de toekomst. Daarom blijf ik een belangrijke rol zien voor het 

concessie-instrument.  

 

Tegelijkertijd zie ik ook dat er vervoerders zijn die aanvullende treindiensten 

willen aanbieden die voor de reiziger meerwaarde kunnen bieden. Niet in alle 

gevallen vind ik dat er een noodzaak is om direct zeggenschap te hebben over 

treindiensten. Bovendien kent sturing met concessies voor de internationale 

verbindingen zijn beperkingen, omdat ik juridisch slechts tot aan de grens 

bevoegd ben. Overigens blijven de wettelijke eisen gelden voor alle vervoerders 

zowel in open toegang als onder een concessie, zoals op het gebied van 

toegankelijkheid.  

 

Vraag 9 

Kunt u zo spoedig mogelijk een volledig overzicht geven van de aanvragen die 

Arriva, Qbuzzz en FlixTrain recent hebben ingediend voor toegang op het 

Nederlandse spoor? 

Antwoord 9 

Volledigheidshalve verstrek ik u alle meldingen die de afgelopen maanden zijn 

gedaan bij de ACM en die interactie hebben met het besluit dat ik neem over de 

ontwerpconcessie.  

 

Melding Onderneming Verbinding Type (Beoogde) start 

dienstverlening 

31-05-

21 

Arriva Groningen - 

Schiphol 

Nachttrein 20-01-23 

31-05-

21 

Arriva Maastricht – 

Schiphol 

Nachttrein 16-12-22 

13-12-

22 

Arriva Zwolle-Groningen Binnenlands 01-01-25 

13-12-

22 

Arriva Zwolle-Leeuwarden Binnenlands 01-01-25 

09-03-

23 

Qbuzz Dordrecht – 

Rotterdam - 

Utrecht 

Nachttrein 21-12-24 

22-05-

23 

FlixTrain Rotterdam – 

Amsterdam - 

Oberhausen 

Binnenlands/ 

Internationaal 

01-08-24 

22-05-

23 

Arriva Groningen – 

Amsterdam – 

Parijs  

Binnenlands/ 

Internationaal 

01-06-26 



 

 

Ministerie van 

Infrastructuur en 

Waterstaat 
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08-06-

23 

QBuzz Amsterdam – 

Berlijn  

Internationaal 01-01-27 

08-06-

23 

QBuzz Amsterdam – 

Parijs 

Internationaal 01-01-27 

08-06-

23 

QBuzz Amsterdam-

Eindhoven 

Binnenlands 01-01-27 

13-06-

23 

NS 

Internationaal 

Amsterdam – 

Berlijn (via 

Hengelo/Bentheim) 

Binnenlands/ 

Internationaal 

01-01-25  

13-06-

23 

NS 

Internationaal 

Amsterdam – 

Frankfurt/Basel 

Internationaal 01-01-25  

13-06-

23 

NS 

Internationaal 

Amsterdam – 

Parijs/Londen 

Internationaal 01-01-25  

13-06-

23 

NS 

Internationaal 

Amsterdam – 

Wenen/Innsbruck 

(NightJet) 

Internationaal 01-01-25  
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Beantwoording Kamervragen treinen Groningen-Zwolle 

 

Aanleiding 
Op 19 juni jl. zijn er vragen binnengekomen van het lid Alkaya (SP) over treinen 
tussen Groningen en Zwolle. De vragen zijn gericht aan de minister van Financiën 
en de Staatssecretaris van Infrastructuur en Waterstaat. Vanwege de inhoud van 
de vragen, zal u de vragen mede namens de minister van Financiën 
beantwoorden. Ter beantwoording van de vragen is een concept-kamerbrief 
opgesteld. Via deze nota bieden we u de kern van beantwoording van deze 
vragen aan. 

Geadviseerd besluit 
U wordt geadviseerd bijgevoegde concept-Kamerbrief te ondertekenen en te 
verzenden naar de Kamer. 

Kernpunten 
• Er zijn vragen gesteld mede naar aanleiding van de berichten ‘Den Haag 

zet streep door extra NS-treinen in Groningen’ (RTV Noord, 15 juni 2023) 
en ‘Bepaalt Arriva straks zelf hoe vaak de stoptrein naar Zwolle rijdt? 
Zorgen over OV-proeftuin op spoor in Drenthe, Groningen en Friesland’ 
(Dagblad van het Noorden, 14 juni 2023). 

• De vragen gaat onder andere over de mogelijkheden om in de nieuwe 
HRN-concessie twee extra intercitytreinen tussen Groningen-Zwolle te 
rijden. In de beantwoording verwijst u naar de ontwerpconcessie, die naar 
verwachting in augustus 2023 aan de Kamer wordt aangeboden. 
Daarnaast geeft u aan dat u in algemene zin achter verbeteringen in het 
vervoerproduct staat wanneer dat aansluit bij de reizigersvraag en past 
binnen (financiële) kaders.  

• Ook benoemt u dat op de bestaande infrastructuur logistiek gezien een 
passende dienstregeling gereden kan worden met vier intercity’s per uur 
in de brede spits. Bij structurele toevoeging van extra treinen is het 
waarschijnlijk noodzakelijk om maatregelen te nemen. Welke maatregelen 
dat zouden zijn, moet nader onderzocht worden. 

• Er worden ook vragen gesteld over marktwerking op het spoor en over 
opentoeganginitiatieven in Noord-Nederland en wat dat betekent voor de 
treindiensten die worden opgenomen in de voorgenomen HRN-concessie. 
U geeft aan de inbreng van de provincies bij het uiteindelijke besluit te 
betrekken. 
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• Tevens verstrekt u een overzicht van de meldingen die de afgelopen 
maanden door vervoerders zijn gedaan bij de ACM. U geeft aan dat u het 
toejuicht dat vervoerders diensten willen aanbieden tegen eigen rekening 
en risico, maar dat u het ook als uw rol ziet om te borgen dat de reiziger 
verzekerd blijft van een betrouwbare, samenhangende en hoogfrequente 
dienstverlening. U ziet de concessies als belangrijk instrument om dit voor 
het hoofdrailnet te bieden. 

Krachtenveld 
De nieuwe HRN-concessie en de diverse opentoegangmeldingen hebben de 
aandacht van de media en de Kamer. Vanwege haar rol als aandeelhouder van NS 
is ook het ministerie van Financiën betrokken bij de beantwoording van de 
vragen. 

Informatie die niet openbaargemaakt kan worden 
Niet van toepassing. 

Bijlagen 
 

Volgnummer Naam Informatie 

1 Kamerbrief beantwoording 
vragen treinen Groningen-
Zwolle 
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